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 الهــــداء

إلي أمي الحبيبة 
قدوتي بعد الرسول عليه الصلة والسلم 

إلى أبي 
الذي علمنى العتماد على نفسى 

إلى أستاذي الجليل 
د . بابكر إبراهيم الصديق 
إلى كل من له حق عليّ 

إهدي هذا الجهد المتواضع 

الشـــكر والعرفـــان

الشكر من قبل ومن بعد لله رب العالمين 
       الشكر إلى أسرة قسم المحاسبة والتمويل ، كلية الدراسات

 التجارية ، جامعة السودان للعلوم والتكنولوجيا ، الشكر للستاذ الجليل ،

 د. بابكر إبراهيم الصديق ، الشكر لكل من ساهم معي في إنجاز هذا

الجهد المتواضع . 

 والشكر موصول إلى مركز نيوميديا للخدمات  " إدارة ضياء الشيخ المام

" الذي قام بطباعة هذا البحث  
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الباحث
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مستخلص البحث
         تناولت الدراسة دور الدارة المالية في تحقيق أهداف الوحدات الحكومية

 اليرادية  ، تنبع أهمية الدراسة في أن الدارة المالية عنصر هام من عناصر تحقيق
 أهداف المنشآت اليراداية وتحافظ الدارة المالية الفاعلة على أصول وممتلكات

المنشآت اليراداية . 
          تتمثل مشكلة الدراسة في دراسة دور الدارة المالية في تحقيق أهداف

 المنشآت اليرادية والتعرف على أماكن الضعف والقصور في نظم الدارة المالية
 وتحصيل اليرادات في المنشآت الحكومية. وتمثلت فرضيات الدراسة  في : عدم
 تأهيل وتدريب الكوادر العاملة في الدارة المالية يؤدي إلى ضعف تحقيق أهداف
 المنشآت اليراداية و عدم إستخدام الساليب المالية بالديوان يؤدي إلى العتداء

 على المال العام و عدم إمتلك الدارة المالية للسلطة الكافية للرقابة على
 اليرادات يؤثر على تحقيق أهداف المنشآت اليراداية . تم إختبار صحة هذه

الفرضيات وتوصل الباحث إلى عدد من النتائج منها :
 يتطابق هذف الدارة المالية مع هدف المشروع ، ل تقتصر مهمة الدارة المالية
 بديوان الضرائب على قياس اليرادات المتحصلة بل تتعداها إلى الرقابة والتنبؤ

 باليرادات المستقبلية  ، وظيفة التمويل تختلف من مؤسسة إلى آخر ، لكنها من
 الوظائف الساسية التى يجب أن تؤدى فى كل المنظمات سواء كانت المؤسسات
 حكومية أم خيرية أم تجارية . من توصيات الدراسة :  تعيين الفراد الذين يحملون

 الهتمام بالدورات ، مؤهلت علمية ذات صلة بالدارة المالية فى المنشآت اليرادية
 التدريبية المستمرة للكوادر العاملة فى الدارة المالية ،  أستخدام التقنيات الحديثة

فى الدارة المالية . 

 

Abstract
        Study examined the role of financial management in achieving the objectives 

of government units or resource, The importance of the study is that financial 

management is an important element to achieve the objectives of enterprises 

Aliiradaip and maintain effective financial management of assets and property 

facilities Aliiradaip.
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         The problem of the study on the role of financial management in achieving 

the objectives of the facilities or resource and to identify areas of weakness and 

deficiencies in financial management systems and revenue collection at 

government installations.

The most hypotheses in the study:  Lack of qualification and training of cadres 

working in the financial management leads to poor achievement of the objectives 

Aliiradaip facilities.  Do not use financial methods Diwan lead to the attack on the 

public money.  Not having the financial management of the Authority adequate 

control over income affect the attainment of the objectives of enterprises 

Aliiradaip. 

Were tested the validity of these assumptions, the researcher to a number of 

conclusions, including:  Match Hzv financial management with the goal of the 

project. Not only the task of financial management on the measurement of the 

Diwan of tax revenue collected but also to control and predict future revenues. 

The finance function vary from one institution to another, but from the basic 

functions that must be performed in all organizations, whether governmental or 

charitable institutions or commercial. 

     The most important recommendations were as follows: The appointment of 

individuals who hold qualifications relevant to financial management in enterprises 

Revenue.Interest in continuing training courses for staff working in financial 

management  Use of modern techniques in financial management
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